

Журнал основан в 2013 г.

Выходит 4 раза в год (апрель, июнь, сентябрь, декабрь)

Established in 2013

Published 4 times a year (April, June, September, December)

Учредитель – Уральский федеральный университет имени первого Президента России Б. Н. Ельцина (УрФУ)

620000, Россия, Екатеринбург,
пр. Ленина, 51

Founded by Ural Federal University
named after the first President
of Russia B. N. Yeltsin
(UrFU)

51, Lenin Ave., 620000, Yekaterinburg,
Russia

Свидетельство о регистрации
ПИ № ФС77-56174 от 15.11.2013

Journal Registration Certificate
PI № FS77-56174 as of 15.11.2013

«Quaestio Rossica» – рецензируемый научный журнал, сферой интересов которого являются исследования в области культуры, искусства, истории, лингвистики и литературы России. Задача журнала – расширить представления о российском гуманистическом дискурсе в пространстве мировой науки. Приоритет отдается публикациям, в которых исследуются новые исторические и литературные источники, выполняются требования академизма и научной объективности, историографической полноты и polemической направленности. К публикации принимаются статьи на русском, английском, немецком и французском языках. Полнотекстовая версия журнала находится в свободном доступе на сайте журнала и размещается на платформе Российского индекса научного цитирования (РИНЦ) Российской универсальной научной электронной библиотеки. Полная информация о журнале и правила оформления статей размещены на сайте: <http://qr.urfu.ru>

“Quaestio Rossica” is a peer-reviewed academic journal focusing on the study of Russia's culture, art, history, literature and linguistics. The journal aims to broaden the idea of Russian studies within discourse in the humanities to encompass an international community of scholars. Priority is given to articles that consider new historical and literary sources, that observe rules of academic writing and objectivity, and that are characterized not only by their critical approach but also their historiographic completeness. The journal publishes articles in Russian, English, German and French. A fulltext version of the journal is available free of charge on the journal's website and is published in the database of the Russian Science Citation Index of the Russian Universal Scientific Electronic Library. For more information on the journal and about article submission, please consult the journal's website: <http://qr.urfu.ru>

Журнал индексируется
в AHCI Web of Science, Scopus.

The journal is indexed
in AHCI Web of Science, Scopus.



Адрес редакции: Уральский федеральный университет им. первого Президента России Б. Н. Ельцина. Россия, 620000, Екатеринбург, пр. Ленина, 51, оф. 260
E-mail: qr_editor@urfu.ru

Editorial Board Address: Ural Federal University named after the first President of Russia B. N. Yeltsin. Office 260, 51 Lenin Ave., 620000, Yekaterinburg, Russia
E-mail: qr_editor@urfu.ru

QUAESTIO ROSSICA Vol. 9. 2021. № 1

Editorial Staff

Editor-in-Chief – Prof. **Larisa Soboleva** (Russia, Yekaterinburg, UrFU); *Deputy Chief Editors* – Prof. **Dmitry Redin** (Russia, Yekaterinburg, Institute of History and Archeology, UB of RAS), Prof. **Tatiana Itskovich** (Russia, Yekaterinburg, UrFU); *Executive Editor* – Prof. **Dmitry Timofeev** (Russia, Yekaterinburg, Institute of History and Archaeology, UB of RAS); *Guest Editor* – Prof. **François-Xavier Nérard** (France, Pantheon-Sorbonne University); *Executive Secretary Associate* – Prof. **Alexey Antoshin** (Russia, Yekaterinburg, UrFU). *Translation Editors* – Dr **Tatiana Kuznetsova** (section ed.; Russia, Yekaterinburg, UrFU); PhD **James White** (Russia, Yekaterinburg, UrFU); PhD **Malcolm Spencer** (Russia, Yekaterinburg, UrFU)

Editorial Board

Prof. **Vladimir Abashev** (Russia, Perm State National Research University); Prof. **Elena Dergacheva-Skop** (Russia, Novosibirsk State National Research University); Prof. **Simon Dixon** (UK, University College of London); Prof. **Fulvio Franchi** (Argentina, State University of Buenos Aires); Dr hab. **Artur Gorak** (Poland, Lublin, Maria Curie-Skłodowska University); Dr **Dmitry Katunin** (Russia, Tomsk State University); Prof. **Holger Kusse** (Germany, Dresden University of Technology); Prof. **Rina Lapidus** (Israel, Tel Aviv, Bar-Ilan University); Dr **Vladislav Rjeoutsky** (Russia, German Historical Institute in Moscow); Prof. **Seo Sangbeom** (Republic of Korea, Busan University of Foreign Studies); Prof. **Elena Sozina** (Russia, Yekaterinburg, Institute of History and Archaeology, UB of RAS); Dr **Dmitry Spiridonov** (Russia, Yekaterinburg, UrFU); Prof. **Angelina Vacheva** (Bulgaria, Sofia University "St Kliment Ohridski"); Prof. **Daniel Waugh** (USA, Seattle, University of Washington); Prof. **Paul Werth** (USA, Las Vegas, University of Nevada); Dr **Julia Zapariy** (Russia, Yekaterinburg, UrFU); Prof. **Andrey Zorin** (UK, University of Oxford)

Editorial Council

Prof. **Evgeniy Anisimov** (Russia, St Petersburg Institute of History of RAS); Prof. **Vladimir Arakcheev** (Russia, Moscow, RGADA); Dr **Evgeniy Artemov** (Russia, Yekaterinburg, Institute of History and Archaeology, UB of RAS); Prof. **Sergio Bertolissi** (Italy, University of Naples "L'Orientale"); Prof. **Paul Bushkovitch** (USA, New Haven, Yale University); Prof. **Igor Danilevsky** (Russia, Moscow, HSE University); Prof. **Chester Dunning** (USA, College Station, Texas A ; M University); Prof. **Natalia Fateyeva** (Russia, Moscow, The Russian Language Institute of RAS); Prof. **Boris Gasparov** (USA, New York, Columbia University); Prof. **Elena Glavatskaya** (Russia, Yekaterinburg, UrFU); Prof. **Tatiana Krasavchenko** (Russia, Moscow, Institute for Scientific Information of Social Sciences of RAS); Prof. **Arto Mustajoki** (Finland, University of Helsinki); Prof. **Maureen Perrie** (UK, University of Birmingham); Prof. **Vladimir Petrukhin** (Russia, Moscow, Institute of Slavic Studies of RAS); Prof. **Rudolf Pihoya** (Russia, Moscow, Institute of Russian History of RAS); Dr **Igor' Poberezhnikov** (Russia, Yekaterinburg, Institute of History and Archaeology, UB of RAS); Prof. **Olga Porshneva** (Russia, Yekaterinburg, UrFU); Prof. **Gyula Szvak** (Hungary, Budapest, Eotvos Lorand University)

Logo; cover design – **Konstantin Pervukhin**

QUAESTIO ROSSICA Vol. 9. 2021. № 1

Редакционная коллегия

Главный редактор – проф. **Л. С. Соболева** (Россия, Екатеринбург, УрФУ); зам. главного редактора – проф. **Д. А. Редин** (Россия, Екатеринбург, Институт истории и археологии УрО РАН); проф. **Т. В. Ицкович** (Россия, Екатеринбург, УрФУ); выпускающий редактор – проф. **Д. В. Тимофеев** (Россия, Екатеринбург, Институт истории и археологии УрО РАН); приглашенный редактор – проф. **Ф.-К. Нерар** (Франция, Париж 1 Пантеон-Сорbonна); ответственный секретарь – проф. **А. В. Антошин** (Россия, Екатеринбург, УрФУ).

Редакторы перевода – доц. **Т. С. Кузнецова** (отв. ред.; Россия, Екатеринбург, УрФУ); PhD **Дж. Уайт** (Россия, Екатеринбург, УрФУ); PhD **М. Спенсер** (Россия, Екатеринбург, УрФУ)

Члены редколлегии

Проф. **В. В. Абашев** (Россия, Пермский государственный научно-исследовательский университет); проф. **А. Вачева** (Болгария, Софийский университет Св. Климента Охридского); проф. **П. Верт** (США, Лас-Вегас, Университет Невады); д. и. н. **А. Горак** (Польша, Люблин, Университет Марии Склодовской-Кюри); проф. **Е. И. Дергачева-Скоп** (Россия, Новосибирский государственный научно-исследовательский университет); проф. **С. Диксон** (Великобритания, Университетский колледж Лондона); к. и. н. **Ю. В. Запарий** (Россия, Екатеринбург, УрФУ); проф. **А. Л. Зорин** (Великобритания, Оксфордский университет); к. ф. н. **Д. А. Катунин** (Россия, Томский государственный университет); проф. **Х. Куссе** (Германия, Дрезденский технический университет); проф. **Р. Лапидус** (Израиль, Тель-Авив, Университет Бар-Илан); к. и. н. **В. С. Ржеуцкий** (Россия, Германский исторический институт в Москве); проф. **Со Санбом** (Республика Корея, Пусанский университет иностранных языков); проф. **Е. К. Созина** (Россия, Екатеринбург, Институт истории и археологии УрО РАН); доц. **Д. В. Спиридовон** (Россия, Екатеринбург, УрФУ); проф. **Д. Уо** (США, Сиэтл, Университет Вашингтона); проф. **Ф. Франчи** (Аргентина, Университет Буэнос-Айреса)

Редакционный совет

Проф. **Е. В. Анисимов** (Россия, Санкт-Петербургский институт истории РАН); проф. **В. А. Аракчеев** (Россия, Москва, РГАДА); д. и. н. **Е. Т. Артемов** (Россия, Екатеринбург, Институт истории и археологии УрО РАН); проф. **С. Бертолисси** (Италия, Неаполитанский Восточный университет); проф. **П. Бушкович** (США, Нью-Хейвен, Йельский университет); проф. **Б. М. Гаспаров** (США, Нью-Йорк, Колумбийский университет); проф. **Е. М. Главацкая** (Россия, Екатеринбург, УрФУ); проф. **И. Н. Данилевский** (Россия, Москва, Высшая школа экономики); проф. **Ч. Даннинг** (США, Колледж-Стейшен, Техасский университет А&М); проф. **Т. Н. Красавченко** (Россия, Москва, ИНИОН РАН); проф. **А. Мустайоки** (Финляндия, Хельсинкий университет); проф. **М. Перри** (Великобритания, Университет Бирмингема); проф. **В. Я. Петрухин** (Россия, Москва, Институт славяноведения РАН); проф. **Р. Г. Пихоя** (Россия, Москва, Институт российской истории РАН); д. и. н. **И. В. Побережников** (Россия, Екатеринбург, Институт истории и археологии УрО РАН); проф. **О. С. Поршнева** (Россия, Екатеринбург, УрФУ); проф. **Д. Свак** (Венгрия, Будапешт, Университет им. Лорана Этвёша); проф. **Н. А. Фатеева** (Россия, Москва, Институт русского языка РАН)

Логотип и дизайн обложки – Константин Первуухин

СОДЕРЖАНИЕ

CONTENTS

Vox redactoris

<i>François-Xavier Nérard, Dmitry Redin, Éric Aunoble, Jean-François Fayet.</i>	<i>François-Xavier Nérard, Dmitry Redin, Éric Aunoble, Jean-François Fayet.</i>
The Russian Empire from Dawn to Dusk 7	The Russian Empire from Dawn to Dusk 7

Scientia et vita

<i>Дюла Свак.</i> «Русскую историю должны писать русские, и зачем в это дело вмешиваются венгры?» Микроисториографический этюд 23	<i>Gyula Szvák.</i> “Russian History Should Be Written by Russians, Why Are Hungarians Interfering?” A Microhistoriographical Study 23
--	---

Problema voluminis

Гражданская война от Днестра до Тихого океана – свершившийся апокалипсис 5	The Civil War from the Dniester to the Pacific: An Accomplished Apocalypse
<i>Александр Шубин.</i> Комитет членов Учредительного собрания как леводемократическая альтернатива коммунистам и белым в Гражданской войне 57	<i>Alexander Shubin.</i> The Committee of Members of the Constituent Assembly as a Left-Democratic Alternative to the Communists and the Whites in the Civil War 57
<i>Francis King.</i> Valiko Jugeli and the Cult of the People's Guard in Georgia 74	<i>Francis King.</i> Valiko Jugeli and the Cult of the People's Guard in Georgia 74
<i>Éric Aunoble.</i> From Militants to Secret Agents: Ukrainian Communists under General Denikin 91	<i>Éric Aunoble.</i> From Militants to Secret Agents: Ukrainian Communists under General Denikin 91
<i>Антон Чемакин.</i> Украинская народная громада в Гражданской войне: украинские консерваторы, русские государственники или малороссийские патриоты? 109	<i>Anton Chemakin.</i> The Ukrainian People's Gromada in the Civil War: Ukrainian Conservatives, Russian Statists, or Little Russian Patriots? 109
<i>Алексей Антошин.</i> Демократическая пресса Гражданской войны в условиях белого движения на Урале и в Зауралье 123	<i>Alexey Antoshin.</i> The Democratic Press of the Civil War during the White Movement in the Urals and Trans-Urals 123
<i>François-Xavier Nérard.</i> Red Corpses: A Microhistory of Mass Graves, Dead Bodies, and Their Public Uses 138	<i>François-Xavier Nérard.</i> Red Corpses: A Microhistory of Mass Graves, Dead Bodies, and Their Public Uses 138
<i>Anastasia Papushina.</i> Funeral Reform and the Materiality of Death in the Russian Civil War 155	<i>Anastasia Papushina.</i> Funeral Reform and the Materiality of Death in the Russian Civil War 155
<i>Михаил Ходяков.</i> «Классовый паек» и бронированное снабжение продовольствием в годы Гражданской войны 169	<i>Mikhail Khodyakov.</i> The “Class Ration” and Food Reserves during the Civil War 169
<i>Jean-François Fayet.</i> The Russian Red Cross in the Civil War 188	<i>Jean-François Fayet.</i> The Russian Red Cross in the Civil War 188
<i>Евгений Крестьянников.</i> Томский судья Александр Левберг: грани пособничес- тва большевикам в начале Гражданской войны 203	<i>Evgeny Krestyannikov.</i> Tomsk Judge Alexander Levberg: The Facets of Collaboration with Bolsheviks at the Beginning of the Civil War 203

QUAESTIO ROSSICA Vol. 9. 2021. № 1

СОДЕРЖАНИЕ

<p>Петр Великий: створение империи</p> <p><i>Elżbieta Olzacka. The Role of the Cultural Context in the Russian Military Revolution</i> 218</p> <p><i>Andrei Zakharov. The Traditional Ranks in the Petrine Epoch: Between Afterlife and Innovation</i> 236</p> <p>Денис Ляпин. Ландратские книги: характеристика источника и его информационный потенциал 254</p> <p>Александр Петров, Алексей Ермоляев, Мария Коскина. Петр I и рост интереса России к освоению Тихого океана, 1711–1722 265</p> <p><i>Maureen Perrie. Peter the Great as Antichrist: The Secular Sources of an Old Believer Compilation from Holy Scripture</i> 281</p>	<p>Peter the Great: The Creation of the Empire</p> <p><i>Elżbieta Olzacka. The Role of the Cultural Context in the Russian Military Revolution</i> 218</p> <p><i>Andrei Zakharov. The Traditional Ranks in the Petrine Epoch: Between Afterlife and Innovation</i> 236</p> <p>Denis Lyapin. Landrat Books: Characterising a Source and Its Potential 254</p> <p>Alexander Petrov, Alexey Yermolaev, Maria Koskina. Peter the Great and Russia's Growing Interest in the Exploration of the Pacific Ocean, 1711–1722 265</p> <p><i>Maureen Perrie. Peter the Great as Antichrist: The Secular Sources of an Old Believer Compilation from Holy Scripture</i> 281</p>
<p>Origines</p>	
<p>Юлия Галкина. Письмо самарского «консула» премьер-министру Франции о событиях Гражданской войны: долг гражданина и личный интерес 297</p>	
<p>Disputatio</p>	
<p>Владимир Шкерин. Первая половина жизни Степана Нечаева: литератор и декабрист 311</p>	
<p>Анастасия Туманова, Александр Сафонов. Политика в неполитическом: идеология конституционных реформ в программатике профессиональных съездов начала XX века 325</p>	
<p>Дина Аманжолова. Заложить непременно собственно киргизский центр: национально-территориальное размежевание и столицы Казахстана 341</p>	
<p>Anastasia Golubtsova. Bolshevism and Religion in Italian Travelogues about Soviet Russia from the 1920s and 1930s 361</p>	
<p>Controversiae et recensiones</p>	
<p>Амиран Урушадзе, Вячеслав Щербаков. Грузинское общество в XIX веке: особенности интеграции в пространство Российской империи 381</p>	
<p>Об авторах 390</p>	
<p>Сокращения 396</p>	

CONTENTS

<p>Peter the Great: The Creation of the Empire</p> <p><i>Elżbieta Olzacka. The Role of the Cultural Context in the Russian Military Revolution</i> 218</p> <p><i>Andrei Zakharov. The Traditional Ranks in the Petrine Epoch: Between Afterlife and Innovation</i> 236</p> <p>Denis Lyapin. Landrat Books: Characterising a Source and Its Potential 254</p> <p>Alexander Petrov, Alexey Yermolaev, Maria Koskina. Peter the Great and Russia's Growing Interest in the Exploration of the Pacific Ocean, 1711–1722 265</p> <p><i>Maureen Perrie. Peter the Great as Antichrist: The Secular Sources of an Old Believer Compilation from Holy Scripture</i> 281</p>	<p>Yulia Galkina. A Letter from the Samara "Consul" to the Prime Minister of France about the events of the Civil War: A Citizen's Duty and Self-Interest 297</p>
<p>Disputatio</p>	
<p>Vladimir Shkerin. The First Half of Stepan Nechayev's Life: Writer and Decembrist 311</p>	
<p>Anastasia Tumanova, Alexander Safonov. Politics in the Non-Political: The Ideology of Constitutional Reforms in Professional Congresses in the Early 20th Century 325</p>	
<p>Dina Amanzholova. To Establish a Proper Kyrgyz Centre: National and Territorial Delimitation and the Capitals of Kazakhstan 341</p>	
<p>Anastasia Golubtsova. Bolshevism and Religion in Italian Travelogues about Soviet Russia from the 1920s and 1930s 361</p>	
<p>Controversiae et recensiones</p>	
<p>Amiran Urushadze, Vyacheslav Shcherbakov. Georgian Society in the Nineteenth Century: Features of Integration into the Space of the Russian Empire 381</p>	
<p>On the Authors 390</p>	
<p>Abbreviations 396</p>	